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Qasigiannguit, 4. august 2015 

 

I medfør af § 37 i forretningsorden for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut: 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut:  

 

1. Hvad er Naalakkersuisuts tidsplan for det bebudede arbejde om en eventuel 

ny ændring af kommunestrukturen? 

2. Hvem inddrages i det bebudede arbejde (om en ny ændring af 

kommunestrukturen) og på hvilken måde? 

3. Hvor vigtigt finder Naalakkersuisut det, at der er bred opbakning til en 

eventuel ny kommunalstruktur og hvordan vil man specifikt sikre dette 

opnås? 

4. Ser Naalakkersuisut en fare i, at nogen kommuner kan blive for små i forhold 

til at få øget kommunalt selvstyre over bestemte sagsområder? Hvis ja, hvad 

er Naalakkersuisuts overvejelser på dette område?  

5. Hvor små med hensyn til befolkningstal og antal byer/bygder mener 

Naalakkersuisut en kommune bør være? 

6. Hvilke parametre og kriterier har Naalakkersuisut for eventuelle nye 

opdelinger af kommuner? Hvilke betingelser skal være opfyldt for at man kan 

udgøre en kommune? 

7. Hvordan fordeler skatteindtægterne fra fiskeriet til landskassen sig 

geografisk - inddelt i byer, bygder og kommuner? 

8. Hvordan fordeler antallet af arbejdspladserne i fiskeriet sig geografisk - 

inddelt i byer, bygder og kommuner? 

9. Hvordan fordeler afgiftsindtægterne fra fiskeriet sig geografisk - inddelt i 

byer, bygder og kommuner? 

10. Hvordan fordeler indkomstskatteindtægterne fra ansatte i henholdsvis 

Selvstyret, Selvstyreejede selskaber samt statsansatte sig geografisk, fordelt 

på kommunekasse og landskasse? 

11. Hvordan fordeler antallet af henholdsvis jobs i Selvstyret, selvstyrejede 

selskaber samt statsansatte sig geografisk, inddelt i byer, bygder samt 

kommuner, sig? 

12. Hvilke kommuner var før kommunesammenlægningen under tilsyn? 

13. Hvilke kommuner var før kommunesammenlægningen under administration? 

(Medlem af Inatsisartut, Sara Olsvig, Inuit Ataqatigiit) 

 

 

Begrundelse: 

Naalakkersuisut meldte den 12. juni i år ud, at der nu er ”ro om udligningen for kommunerne 

til 2018” (http://naalakkersuisut.gl/da/Naalakkersuisut/Nyheder/2015/06/120615roudligning-

anda-u). Det blev besluttet, at man vil bruge de næste tre år på at udarbejde en permanent 
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model. Men vi ved vist alle, denne ro er på lånt tid. Der ligger et stort arbejde foran os i 

forhold til 1) at sikre en udligningsordning som alle er tjent og tilfredse med, og 2) at få taget 

afgørelser om kommunernes fremtid så borgere, erhvervsliv og ikke mindst landets økonomi 

kan sikres en stabil fremted. 

 

Fra Inuit Ataqatigiit er vi overordnet glade for, at Naalakkersuisut er enige med os i, at de 

seneste års afgørelser på udligningsspørgsmålet, som mangler et solide datagrundlag, ikke er 

holdbare. Vi ønsker også en permanent, gennemskuelig, velfunderet og fair udligningsordning. 

 

Vi er dog bekymrede over, at det skal tage så mange år at finde en permanent løsning. Vi 

vedkender os, at for at sikre et validt datagrundlag skal der bruges tid. Men det er også i 

samfundets interesse at sikre, at dette arbejde ikke forsinkes yderligere. Derfor bider vi 

mærke i, at Naalakkersuisut i samme åndedrag som udskydelsen af udligningsordnings-

spørgsmålet også udtaler, at usikkerheden om den fremtidige kommunestruktur er en af de 

væsentlige årsager til, at en afgørelse om udligningsordningen skal falde.  

 

Det siger sig selv, at den fremtidige kommunestruktur og udligningsordningen hænger tæt 

sammen, for hvor mange kommuner bliver der i fremtiden som skal sikres midler fra 

kommuner med bedre økonomi, og hvordan vil eventuelt nye mindre kommuner kunne 

opretholde en sund og stærk økonomi, når grundlaget for indtægter ændrer sig. 

 

Det er en vigtig og stor øvelse der ligger foran os. En øvelse som bliver lige så afgørende for 

landets fremtid som den oprindelige kommunale strukturændring var. Derfor kræver det en 

åben og grundig proces, som både kommunerne samlet set, Inatsisartut og borgerne deltager 

i. 

 

Hvis Naalakkersuisut mener disse flagrende udtalelser seriøst bør der også ligge en klar plan 

for inddragelse og for en fælles beslutningsproces om vores kommuners fremtid.  

 

De seneste år er blevet brugt på mudderkast og splittelse kommunerne imellem. 

Naalakkersuisut må nu skære igennem og igangsætte en proces som sikrer fælles fodslag og 

som ikke yderligere forsinker arbejdet. Andet kan vores befolkning og vores økonomi ikke 

være tjent med. 

 

Derfor ønsker vi at vide, hvad tidsplanen for afgørelserne om eventuelt nye kommunedelinger 

er. Vi ønsker også at vide mere om de parametre der af de forskellige kommuner er nævnt 

som mulige datagrundlag for en ny og permanent udligningsordning.  

 

Det er tid til stabilitet og dialog. 

 

Inuit Ataqatigiit er klar til en konstruktiv dialog om emnet. Vi ønsker at der arbejdes for en 

proces, hvor alle fire kommuner behandles og lyttes til ligeværdigt, og hvor slutresultatet er et 

alle kan leve med. Med andre ord. I dette spørgsmål er det ikke nok med en flertalsbeslutning. 

Konsensus bør være målet. Vi vedkender det er en svær opgave at opnå dette, men vi mener 

det er en nødvendighed.  

 

Jeg skal anmode om svar inden for 10 arbejdsdage.  


